
بــالاخــره بعد از مطالعات فـــراوان متوجه شدیم که یکی از نیازهای 
اســاســی کــشــور رزیــن هــای کــرومــاتــوگــرافــی هستند کــه در تخلیص 
داروهای نوترکیب کاربرد دارند. دکتر فرضی در تز دکتریشان با این مواد 
کار می کرد و با چالش های این مواد از جمله قیمت بالا و مشکلات 
تامین آشنایی داشت. حدود دو ماه شب و روز در رابطه با رزین های 
کروماتوگرافی مطالعه کردیم. بعد از تکمیل مطالعات تصمیم گرفتیم 
تــا وارد فــاز آزمایشگاهی شــویــم. دکتر فرضی در آزمایشگاهش در 
دانشکده شیمی وارد فاز آزمایشگاهی شد و در عرض پنج شش ماه 
به نتایج خوبی رسیدیم. البته توی راه با چالش های زیــادی مواجه 
شدیم. ماده اولیه جواب نمی داد یک گرید دیگر را امتحان می کردیم. 
تست هایمان جواب نمی داد راه دیگری را امتحان می کردیم. با تولید 
نمونه آزمایشگاهی تست های مشخصه یابی آن را بــا نمونه های 
خــارجــی مقایسه کــردیــم. نتایج بسیار خیره کننده بـــود. بزرگترین 
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Systems است که به لحاظ کیفیت توانستیم مواد تولیدیمان را به 
آنها نزدیک کنیم. تصمیم گرفتیم که راکتوری طراحی کنیم و وارد فاز 
پایلوت شویم. طراحی راکتور دو ماه زمــان بــرد. بعد از طراحی راکتور 
به دنبال فــردی می گشتیم که بتواند آن را برایمان بسازد. در پاساژ 
وسکانیان همینطوری داشتیم می گشتیم که با فردی آشنا شدیم که 
به نظرم موهبت خدا بود. فردی که توانست راکتور طراحی شده ما را 
بسازد. ساخت راکتور هم به خاطر پیچیدگی های خاص خودش سه 
ماه زمان برد. هزینه ساخت راکتور در سال 95 حدود 4 – 5 میلیون 
برایمان آب خورد. بهمن ماه سال 1396 شرکت زیست گستر ارگ را 
ثبت کردیم. همزمان با فاز پایلوت تمرکز به تجاری سازی محصولمان 
کردیم. از همان ابتدا سایت شرکت طراحی کردیم و کاتالوگ و بروشور 
چاپ کردیم. با توجه به تجربه  ای که در امر فروش و بازاریابی داشتم، 
ارتــبــاطــات خــوبــی پــیــدا کـــرده بـــودم. جـــواب آنالیزهایمان را گرفتیم 
فروشمان را شروع کردیم. اولین فروش محصولمان را در اسفند ماه 
سال 96 تجربه کردیم. یکی از اساتید دانشکده داروســازی دانشگاه 

علاقه به دنیای شیمی از کودکی در 
من شکل گرفت

عــلاقــه بــه شیمی از دوران ابــتــدایــی 
در مــن شکل گــرفــت. ســوم ابتدایی 
بودم که در درس علوم آزمایشگاهی 
در شهرستان میاندوآب رتبه اول را 
آوردم. در پنجم هــم همینطور شد 
و به مسابقات استانی رفتم. علاقه 
ــی در من  ــودک ــه شیمی از هــمــان ک ب
شکل گــرفــت. آزمــایــشــگــاه شیمی و 
فیزیک بهترین دوران مــن در دوره 
مــدرســه بـــود. در کنکور کارشناسی 
هم 85 درصــد درس شیمی را زدم و 
رشته شیمی راهم برای ادامه تحصیل 
ــردم.در کــنــار تحصیل هم  ــ انتخاب ک
ــردم.  ــی ک ــدریــس م درس شیمی را ت
علاقه ای که به شیمی داشتم باعث 
شد تا با تمام وجــودم آن را درک کنم. 
کــارآمــوزی ام را با پالایشگاه و پایانامه 
ارشدم را با پتروشیمی تبریز کار کردم 
و دیــدی پیدا کــردم کــه بــه سمت کار 
ــروم. از هــمــان ابــتــدا علاقه  ــ تــجــاری ب
داشتم که کار شخصی خودم را داشته 
باشم.بعد از اتمام دوران کارشناسی 
و همزمان با شروع کارشناسی ارشد، 
ــام نـــور مــیــانــدوآب  ــی در دانــشــگــاه پ
نــیــز درس هـــــای شــیــمــی صنعتی 1 و 
2 را تدریس میکردم. در همان ایام 
شرکت فــروش و مشاوره صنعتی در 

حوزه شیمی را ثبت کردم.

آشنایی بــا دکتر فرضی و تصمیم 
ــای  ــن ه ــه ســاخــت رزی بـــرای ورود ب

کروماتوگرافی
در رابطه با کــارم که فــروش تجهیزات 
و مواد آزمایشگاهی بود با دانشکده 
ــی دانـــشـــگـــاه تـــبـــریـــز ارتـــبـــاط  ــم ــی ش
تنگاتنگی داشتم. در این ارتباطات با 
علی فرضی که دانشجوی دکتری بود 
آشنا شــدم. ارتــبــاط ما با دکتر فرضی 
منجر به این شد که مــاده ای را تولید 
کنیم. مواد مختلفی را بررسی کردیم 
از قبیل: تولید رنگ های حــوزه چاپ 
و مواد ضدعفونی کننده های تک و...

علاقه به 
شیمی از دوران 
ابتدایی در من 

شکل گرفت. 
سوم ابتدایی 

بودم که در 
درس علوم 

آزمایشگاهی 
در شهرستان 

میاندوآب رتبه 
اول را آوردم

علاقه به 
شیمی از دوران 
ابتدایی در من 

شکل گرفت. 
سوم ابتدایی 

بودم که در 
درس علوم 

آزمایشگاهی 
در شهرستان 

میاندوآب رتبه 
اول را آوردم

21
مجله  دانشمند/سری جدید 
شماره 9 ، شماره پیاپی 702
بهمن و اسفند 1401


